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Část přechodu pro zvěř přes dálnici D 11 pod Holým vrchem 

 
 

Kronika 2006 

 
 

Úvod 

Ohňostroji, pouličními slavnostmi, hudbou a lidovými veslicemi oslavovaly milióny  lidí na 

všech kontinentech  příchod roku 2006. Také letos vítala Žehuň nový rok ohňostrojem, i když na návsi 

se po půlnoci rok od roku schází méně lidí. Větší shluk mladých se letos shromáždil před hostincem u 

Kvasničků, odkud také vyletovaly rakety. Všeobecně se soudilo, že v naší zemi lidé letos při oslavách 

holdovali méně alkoholu než dříve a oslavy byly klidnější.    

V mírně optimistickém  tradičním  novoročním  projevu  vyzval prezident republiky naše občany 

k účasti ve volbách, ke slušné volební kampani a k pomoci seniorům. Kritizoval také přemíru zákonů a 

zbytečnou byrokracii. Na druhé straně ujišťoval naše občany, že ani letos se nemusíme bát otřesů. 

Premiér vlády zase slíbil růst mezd a penzí, které však budou jen kompenzací  každoročně 

narůstajících cen, mínili občané. Vždyť od Nového roku je opět dražší plyn, elektřina i teplo a celkové 

měsíční náklady vzrostou domácnostem až o několik stokorun. Zdražily se i některé léky.  

Na druhé straně stoupla minimální mzda ze současných 7 185,- Kč na 7 570,- Kč a od  

1. července  na 7 955,- Kč. Průměrné důchody se zvýšily  o čtyři až šest procent na 8 128,- Kč.  

Porodné činí od dubna 17 500,- Kč. Minimální hodinová mzda vzrostla ze 42,50,- Kč na 44,70,- Kč a 

od 1. července na 48,10,- Kč. Zaměstnanci ve veřejné službě a správě dostali přidáno o pět procent.  

S příchodem nového roku si přejeme, aby odvěký zápas mezi dobrem a zlem směřoval stále více 

na stranu dobra, aby ustával mezinárodní terorismus, umíralo méně lidí nakažených  nemocí AIDS, 

aby se podařilo zastavit šíření ptačí chřipky. Nicméně v průběhu roku se dovídáme, že virus ptačí 

chřipky kromě devíti zemí, napadených v loňském roce,  pronikl i do dvaceti dalších zemí. Začátkem 

března se účastnil starosta obce školení o režimu v případě zavlečení ptačí chřipky do našeho regionu a 
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16. března dostala každá domácnost leták o ptačí chřipce.  Opatření kvůli ptačí chřipce skončila 

v polovině května, ale 19. května byl prokázán třináctý a čtrnáctý případ u dvou labutí na Břeclavsku.
1
 

K 28. únoru přestalo být Česko na základě hodnocení dosažených výsledků rozvojovým státem a 

stalo se tak vyspělou zemí. Na základě toho   by se mohla zvýšit poptávka po českém zboží.  

13. března zemřel ve vězení v Haagu srbský exprezident Slobodan Milošovič.  

15. března schválila sněmovna zákon o registrovaném partnerství a přehlasovala tak veto 

prezidenta republiky.  

V březnu, po zvolení běloruského prezidenta Alexandra Lukašenka, vypukly v zemi 

demonstrace, které byly tvrdě potlačeny a mnoho demonstrantů bylo uvězněno.  

Koncem března vypukly ve Francii demonstrace a stávky na protest proti zákonu, podle kterého 

mohou zaměstnavatelé bez udání důvodu propustit ze zaměstnání mladé lidi do dvaceti šesti let, pokud 

nastoupili poprvé do práce.  

Sebevražední atentátníci v Iráku útočili téměř každý den. Nebezpečí světovému míru přinášelo i 

obohacování uranu v Íránu. 

Podle  rozhodnutí referenda vznikl 21. května 45. evropský stát Černá Hora s 650 000 obyvateli, 

pro nějž se vyslovilo 55,4 % občanů. 

27. května zahynulo při zemětřesní na indonéském ostrově Jáva téměř 6 000 lidí, přes 20 000 

bylo zraněných a na 200 000 ztratilo přístřeší. 15. července zde vlna tsunammi usmrtila přes 660 lidí a 

bez přístřeší zůstalo na 300 000 obyvatel. 

Izraelsko-palestinský konflikt vyústil 12. července v otevřenou válku proti Libanonu.  Ani 

vyhlášení příměří 14. srpna neznamenalo ukončení útoků Izraelců. Do Libanonu začaly přicházet 

mírové jednotky OSN.  Česká republika podporovala  finančně obě znepřátelené země. 

 Od začátku srpna se oranžová revoluce na Ukrajině začala vytrácet. Prezident Viktor Juščenko 

navrhl na post premiéra svého někdejšího rivala o prezidentské křeslo  Viktora Janukoviče.  

Celý civilizovaný svět odsoudil podzemní jaderný výbuch, který uskutečnila 9. října Severní 

Korea. Ta ostře odmítla rezoluci OSN, jíž na ni 14. října Rada bezpečnosti uvalila zbrojní a finanční 

sankce. KLDR varovala, že další tlak ze strany Spojených Států bude považovat za vyhlášení války. 

Na žádost Ruska a Číny dokument neuvažoval   použít proti Pchjongjangu vojenskou sílu.  

5. listopadu vynesl irácký soud rozsudek smrti nad iráckým prezidentem Saddámem Husajnem.  

Oběšen byl 30. prosince.  Ke konci roku dosáhl počet zabitých amerických vojáků v Iráku čísla 2 975, 

tedy o dva více než  11. září 2001 zahynulo při teroristických útocích  v Americe. 

Přebytek zahraničního rozpočtu za tento rok dosáhl částky 47,3 miliard korun. Státní rozpočet na 

rok 2007 byl schválen se schodkem 91,3  miliardy korun.  

 
 

 Obecní úřad 
Schválené příjmy na rok 2005 měly činit 3 830 000,- Kč, skutečné příjmy dosáhly 

4 690 214,46 Kč. Vydání bylo plánováno 3 315 000,- Kč, činilo 4 592 372, 94 Kč. Zůstatek finančních 

prostředků k 31. 12. 2005 byl  1 532 482, 98 Kč.  
 

Stav peněžních prostředků obce k 31. 12. 2005 byl následující:  

Komerční banka Nymburk        981 355,39 Kč 

Poštovní spořitelna        29 752,75 Kč 

Česká spořitelna       51 709,00 Kč 

Raiffeisen          21 160,00 Kč 

Fond rozvoje bydlení     448 505,84 Kč 

Závazky obce – akce vodovod: 

Dlouhodobý bankovní úvěr         2 960  000,- Kč 

Jiné závazky 1 500 000,- Kč 

Ostatní krátkodobé finanční výpomoci 1 541 700,- Kč 

 

                                                           
1 Dokumentace č. 1122/06-7,1137/06-22 
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V popředí zájmu obecního úřadu bylo zajistit  vybudování kanalizace a ČOV. Neméně 

pozornosti bylo třeba věnovat ostatním úkolům: sestavení rozpočtu a hospodaření s ním, nakládání 

s komunálním odpadem,  dopravní obslužnosti obce, školství, ptačí chřipce, inventarizaci majetku, 

dobudování kabin na hřišti a jejich kolaudaci, fasádě kulturního  domu čp. 11, výstavbě nové kotelny 

ve škole, úpravě a údržbě veřejných prostranství a mnoha dalším úkolům. Zastupitelstvo obce 

odsouhlasilo vstup obce do Občanského sdružení Zálabsko, které nabízí realizaci projektů s výrazným 

finančním příspěvkem z programu EU  LEADER. 

Obecní zastupitelstvo se v tomto roce sešlo čtrnáctkrát,  z toho byly čtyři schůze veřejné, jichž  

se účastnilo průměrně 19 lidí. Nejhojněji byla navštívena schůze 21. září, kdy se projednávalo 

budování kanalizace. To bylo přítomno 41 občanů.  

 
          

Volby a jejich  důsledky 
Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky se konaly 2. a 3. června. Ve  

Středočeském kraji kandidovalo 19 politických stran. Do parlamentu z celé země postoupilo pět 

politických stran: Občanská demokratická strana, Česká strana sociálně demokratická, Komunistická 

strana Čech a Moravy, Křesťanská a demokratická unie - Česká strana lidová a Strana zelených.  

Volby v Žehuni prováděla volební komise ve složení: předseda  Jaroslav Brzák, zapisovatelka  

Marcela Ševčíková, členové  Monika Fišerová, Emile Matoušková, Hana Fialová a Alois Štika.  

 

Výsledky voleb v České republice, krajích, okrese, v Žehuni  

Strany Celkem v ČR 

v % 

Počet 

mandátů 

Středočeský 

kraj % 

Okres 

Nymburk % 

Obec  

Žehuň % 

ODS        35,38         81      39,19        39,29       29,62 

ČSSD        32,32          74      30,74       30,73       42,22 

KSČM       12,81         26       12,89        11,95        15,55 

KDU - ČSL        7,22         13         4,87          5,12        2,22 

SZ        6,29          6        6, -          6,30        4,07 

Voleb. účast      64,47        65,96        65,82        71,- 

 

 Volby skončily remízou. ODS spolu s lidovci a zelenými na straně jedné i levice získaly shodně 

po stovce poslaneckých křesel. Pro předsedu ODS Mirka Topolánka, pověřeného    sestavením  vlády,  

nastalo zdlouhavé období jednání. 16. srpna jmenoval prezident republiky předsedou vlády Mirka 

Topolánka,  Jiří Paroubek podal demisi své vlády a jednání pokračovala dál. Ani vláda Mirka 

Topolánka nedostala 3. října důvěru Parlamentu, a proto ji 11. října prezident republiky odvolal. 
2
 

 

Komunální volby 

se konaly 20. a 21. října. Předsedou volební komise byl opět Jaroslav Brzák, členové: Hana 

Fialová, Monika Fišerová, Romana Urbanová, Alois Štika, zapisovatelka Marcela Ševčíková.  

Za obec Žehuň kandidovali: Václav Fišer, starosta - 141 hlasů, Jiří Podval, technik-elektro - 196 

hlasů, Ing. Karel Horák, podnikatel -157 hlasů, Petr Baloun, hasič - 151 hlasů, Jiří David, invalidní 

důchodce - 160 hlasů,  Václav Psota, invalidní důchodce - 130 hlasů, Zdeněk Konvalina, podnikatel -

145 hlasů. Za ODS kandidovali: Jana Urbanová, poštmistrová - 110 hlasů,  Alena Benešová, chemik-

farmaceut - 94 hlasů,  Roman Král, živnostník - 84 hlasů, Ing. Vlastimil Dubský - 105 hlasů,  Luděk 

Kopačka, státní zaměstnanec - 67 hlasů,  Jan Jedlička, zemědělec - 91 hlasů,  Petra Tomanová, 

prodavačka - 33 hlasů, Hana Volejníková, mistrová  - 17 hlasů.   

Zvoleni byli: Jiří Podval, Jiří David, Ing. Karel Horák, Petr Baloun, Václav Fišer, Jana Urbanová 

a Ing. Vlastimil Dubský. 

                                                           
2 Dokumentace č. 1128/06-13 
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V obci bylo 365 zapsaných voličů, 257 odevzdaných obálek, 1 682 platných hlasů. Volební účast 

dosáhla 70,41%, v  okrese Nymburk 59,79%, celostátně odvolilo 46,38% občanů.  Senátní volby se 

v našem obvodu nekonaly.  

Na utavujícím zasedání obecního zastupitelstva byl opět zvolen uvolněným starostou pan 

Václav Fišer, neuvolněným místostarostou pan Jiří Podval, předsedou finančního výboru pan Ing. 

Karel Horák, předsedou kontrolního výboru pan Petr Baloun, předsedou kulturní komise paní Jana 

Urbanová, předsedou komise životního prostředí a pořádku pan Jiří David, předsedou sociální a 

zdravotní komise pan Ing. Vlastimil Dubský. 
3
 

  

 

Kulturní a společenský život 
Jedenáctý společenský ples obcí Hradčany, Choťovice, Sány, Kolaje a Žehuň se konal tradičně 

4. března ve společenském domě Beseda na Hradčanech s hudbou bratří Kolaříkových a  vstupným 

50.- Kč. Na tombolu přispěla obec Žehuň 1 500,- Kč. Příjmy činily 32 695,- Kč, výdaje 14 458,- Kč. 

Z čistého zisku 18 237,-Kč připadlo na Žehuň 3 645,-Kč. 
4
 

Filipojakubská noc, nazývaná všeobecně „pálení čarodějnic“, byla letos v Žehuni  pojata v  

mohutném stylu. Týden před jejím uskutečněním procházely obcí čtyři dospělé a dvě malé čarodějnice 

v podání paní Jany Urbanové, Aleny Benešové s dcerkou Štěpánkou, Marcely Ševčíkové a Petry 

Tomanové s dcerkou Pavlínkou a vybraly  7 188,- Kč. Peníze se použily na občerstvení dětí při pálení 

čarodějnic a na uspořádání dalších akcí pro děti. Do přípravných prací se s vervou zapojili kromě 

jmenovaných i pan Pavel Heřmanský, Zdeněk Ševčík, Jan Štěrba a další.  Soutěž o nejoriginálnější 

masku, „Miss čarodějnice“, vyhrála knihovnice   paní Hana Eliášová se svým devítiměsíčním 

vnoučkem Péťou. Akce, která se i přes chladné počasí vydařila,  přilákala na hřiště nejen místní 

obyvatele, ale i okolní  mládež. 
5
 

Velice zdařilý byl i Dětský den,  pořádaný  10. června na hřišti skupinou  aktivních žen 

z iniciativy předsedkyně kulturní komise paní Jany Urbanové, za podpory  obecního  úřadu   a za 

pomoci obětavých občanů.  Spoluprací všech se podařilo uskutečnit zábavné odpoledne nejen pro děti, 

ale i pro četné diváky,  při němž Klemprdovo kočovné divadlo z Kolína a soutěže s atraktivními 

cenami a občerstvením pro děti vyplnily program celého odpoledne od 14 do 18 hodin. Obecní úřad 

uhradil divadlo, občerstvení a balíčky dětem.Večer se konala na letním parketu při  hudbě kapely 

Brtník za účasti 82 platících návštěvníků  taneční zábava se vstupným 50,- Kč..
6
 

Aktivitu místních  žen  prokázal i Den záchranářů, který se konal v sobotu 2. září na zpevněném 

prostranství bývalého JZD. Ukázce záchranářů z linek 150, 155 a 158 přihlíželo mnoho dětí i 

dospělých. Občerstvení pro diváky bylo připraveno v hostinci u Volejníků, z jehož dvora byl umožněn 

vstup do areálu družstva. Pěkné počasí přispělo nejen ku zdaru odpolední akce, ale i večerní taneční 

zábavy, kdy se na venkovním parketu tančilo. Hrála opět kapela Brtník. Hlavní organizátorkou obou 

zdařilých akcí byla zastupitelka obecního úřadu paní Jana Urbanová s několika aktivními 

spolupracovnicemi a spolupracovníky. 
7
  

 Drakiáda, organizovaná 7. října zastupitelkou paní Janou Urbanovou, za vydatné pomoci paní 

Aleny Benešové,  paní Petry Tomanové a dalších dobrovolníků, našla i přes nepříznivé počasí značnou 

odezvu. Více jak dvacet dětí závodilo se svými draky v družstvech ve štafetovém běhu, ve slalomu a o 

nejdéle a nejvýše létajícího draka. Porota hodnotila jednotlivce s nejoriginálnějším a nejstrašidelnějším 

drakem a  nejdéle a nejvýše létajícím drakem. Výherci obdrželi hodnotné ceny: batohy, barvy na sklo, 

kopací míče, malířské soupravy, nafukovací míče, sady propisovačů. Bez dárků nezůstaly ani ty děti, 

které  nevyhrály žádné ze tří míst. Na závěr čekal na každé dítě buřtík a limonáda.
8
  

                                                           
3 Dokumentace č. 1161/06-45, 1167/06-50, 1148/06-33 
4 Dokumentace č. 1138/06-23 
5 Dokumentace č. 1119/06-4, 1120/06-5,1121/06-6, 1122/06-7 
6 Dokumentace č. 1129/06-14, 1130/06-15, 1131/06-16, 1132/06-17, 1133/06-18, 1134/06-19 
7  Dokumentace č. 1146/06-31, 1147/06-32 
8  Dokumentace č. 1141/06-26, 1142/06-27, 1143/06-28, 1144/06-29, 1145/06-30 
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Také tři poslední akce roku, organizované kulturní komisí obecního úřadu,  se vydařily.  

Předvánoční posezení  důchodců, provázené vystoupením dětí,  hudbou Oldřicha Tučka z Dobšice a 

produkcí dvou břišních tanečnic, se  letos opět konalo v sále kulturního domu č.p.11 v sobotu  

25. listopadu.  Kronikářka zde vystavila vykopávky ze zaniklé tvrze Zámeček a soubor fotografií 

z dokumentů obecní kroniky z roku  2005. Knihovnice paní Hana Eliášová nabídla k prodeji knihy.
9
               

 Další týden, v neděli 3. prosince, se sešlo mnoho lidí na druhém slavnostním zahájení adventu u 

vánočního stromu na návsi. Nechyběl stánek s občerstvením, knihovnice prodávala uměleckou 

keramiku, paní Alena Benešová umělecky zdobené výrobky z perníku a paní  Dašková z Hradčan 

vánoční výrobky z přírodních materiálů. Program obohatily děti z mateřské a základní školy. Vánoční 

strom pocházel letos ze zahrady od domu čp.  112 z Mariánské ulice.
10

  

Na Mikulášské besídce 9. prosince, nazvané Mikulášská disko show, nechyběla  opět hudba pana 

Oldřicha Tučka, vystoupení dětí, hry, tanec, soutěže,  občerstvení  a odměny pro děti. Vyvrcholením 

byl příchod Mikuláše, čertů a anděla a rozdávání dárků.  Také zde vystavila kronikářka soubor 

fotografií z letošního roku, na nichž byly převážně děti  při různých akcích.
11

  

 
 

Obecní knihovna 
evidovala v roce 2006 celkem 97 čtenářů, z toho dětí  do 15ti let 15, studujících 16. Knihovnice 

půjčila za rok 1 810 titulů. Stav knih v přírůstkové knize je 13 021, skutečných knih knihovnice 

vykazuje 9 858. Rozdíl lze vysvětlit tím, že při reorganizaci knihovny v devadesátých letech byla část 

knih předána okolním knihovnám do Dobšic, Choťovic, Kanína, Sán a na Hradčany. S ohledem na  

finance mohla knihovnice zakoupit v tomto roce  41 knih. I v tomto roce přibylo 20 darovaných knihy 

a brožur. Dárkyněmi byly paní Božena Rychlíková, paní Helena Kovalová, paní Magdalena Králová a 

studentka Michaela Jehličková.  Nabídku opět obohacovaly zapůjčené knihy z Městské knihovny 

v Kutné Hoře. Knihovnice tradičně spolupracovala s mateřskou školou, o prázdninách i s dětmi 

z rekreačního pobytu v chatách  areálu mateřské školy, v adventu se opět zapojila do prodeje 

vánočních upomínkových předmětů. Prohlubuje se i spolupráce s kronikářkou obce.
12

   

 
 

Tělovýchova 

26. února skončily po šestnácti dnech trvání Dvacáté zimní olympijské hry v italském Turínu, na 

nichž získala naše běžkyně na lyžích Kateřina Neumannová zlatou a stříbrnou medaili. Udává se, že je 

to naše nejúspěšnější sportovkyně od dob gymnastky Věry Čáslavské. Běžkař Lukáš Bauer získal 

rovněž stříbrnou a hokejisté bronzovou medaili.  

16. dubna uspořádala místní tělovýchovná jednota tradiční jarní sběr železa.  

Spor obce  o Sokolskou zahradu s Župou sokolskou byl po několika letech ukončen. Zahradu 

odkoupil obecní úřad za 81 655,-Kč a je zaregistrována na Katastrálním úřadě v Kolíně do majetku 

obce. 

20. července zkolaudovala Ing. Křížová ze Stavebního úřadu Městec Králové kabiny na hřišti. 

Přítomni byli zástupci hygieny, okresního vedení tělovýchovy, týdeníku Nymbursko,  starosta obce, 

Ing. Karel  Horák,  zástupce místní Tělovýchovné jednoty František  Soukup, Vladimír Eliáš, Miroslav 

Zapletal, pracovníci  stavby Pavel Rychlík, Štefan Olájoš a další osoby. Podle rozhodnutí kolaudační 

komise budou kabiny plně schopny provozu po odstranění některých závad. Používat se mohou od 

srpna na základě schválené  žádosti o provizorní provoz. Na stavbu s rozpočtem 1,3 milionu korun 

přispělo ministerstvo pro místní rozvoj částkou 200 000,- Kč, kraj 170 000,- Kč, zbytek zaplatila 

obec.
13

 

                                                           
9  Dokumentace č. 1148/06-33, 1149/06-34 
10 Dokumentace č. 1150/06-35, 1151/06-36, 1152/06-37 
11 Dokumentace č. 1164/06-48, 1165/06-49 
12 Dokumentace č. 1163/06-47 
13 Dokumentace č. 1135/06-20, 1136/06-21, 1137/06-22 
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V sobotu 22. července se konalo slavnostní otevření kabin, při němž sehráli nejprve zápas muži 

oblečení v dámských oblecích  proti ženám v dresech a posléze mladí muži proti starým. Při zápasech 

se dobře bavili nejen hráči, ale i diváci.  

Zatímco v jarním 14. kole III. třídy skupiny B začínala Žehuň na 7. místě, v posledním 26. kole  

17. června končila na 9. místě, v podzimním kole se ocitla na 10. místě. 

Fotbal dospělých vedl jako trenér Pavel Baloun,  hráli: Petr Baloun, Filip Bradna, Jan Bulíček, 

David Dej, Milan Jiroudek,  Martin Jiroudek, Daniel Kvasnička, Jan Kvasnička, Petr Krase, Aleš 

Pivný, Josef Peter, Lukáš Ševčík, Michal Ševčík, Tomáš Ševčík, Petr Štěrba, Jan Štěrba, Luboš 

Vondráček, Petr Volejník, Petr Zelený a Miroslav Zapletal.
14

 

Hráči stolního tenisu pokračovali v okresním přeboru ve II. třídě. V říjnu  hráli  proti Krchlebům  

ve složení Salavec, Bořek, Vondruška, Husák. 

Ženy po letní přestávce zahájily od září opět cvičení aerobiku. Vedoucí je paní Jitka Švandová, 

zdravotní sestra  z Kolína. Do Žehuně jezdí asi třetím rokem. Nácvik břišních tanců vedla opět paní 

Helena Novotná z Dobšice. Zájemkyně včetně malé Aničky Krejčové se scházely  ve škole. 

V provizorní tělocvičně ve  škole pokračuje také nácvik tanců dětí pod vedením pana Petra Svěceného.  
 

 

Školy  

Základní škola 

Na školní rok 2005-06 i 2006-07 byla opět povolena výjimka. Obecní úřad musel v minulém  

školním roce  na 11 dětí doplácet 235 000,- Kč, protože chyběly do počtu 42 žáků, kteří  jsou 

minimálně stanoveni   pro trojtřídní školu. Malý počet žáků  vedl k úvahám, zda řešit přemístění 

mateřské školy do hlavní budovy či naopak.  

Škola se plně věnuje dětem se specifickými poruchami učení, zřizuje doučovací skupiny, 

poskytuje žákům bezplatně učebnice a základní školní potřeby, organizuje plavecký výcvik, školu 

v přírodě, pořádá výlety a exkurze, žáci navštěvují dopravní hřiště, spolupracuje s Domem dětí a 

mládeže v Poděbradech a s  Policií České republiky na projektu Ajax. Do školy dojíždí učitel hry na 

hudební nástroje pan Svoboda,  pan Svěcený vede hodiny tance. 

10. listopadu 2006 se zúčastnili žáci opět přespání ve škole, které bylo doprovázeno bohatým 

programem.  Na předvánočním dnu otevřených dveří 12. prosince vystoupily děti, které se účastní 

tanečního  kurzu pana Svěceného.  Odpoledne pak proběhla pro rodiče i děti výtvarná dílna. Během 

celého dne si mohli rodiče prohlédnout vánočně vyzdobenou školu a navštívit též vyučování.   

Ředitelka školy ve spolupráci s obecním úřadem začala připravovat plány na oslavy stoletého 

výročí  stavby školy. Do školské rady byla  za školu jmenována učitelka Jitka Pilná a vychovatelka 

školní družiny Petra Nováková,  za rodiče Bohumil Miláček z Dobšic, který je předsedou a Alena 

Benešová, za obecní úřad Jiří Podval a Jaroslav Fiala, kterého po volbách nahradil Ing. Vlastimil 

Dubský.  Od září má škola plně automatizovanou kotelnu. Smlouvu o jejím provozu  uzavřel obecní 

úřad s firmou Jiřího Havelky z Křince, která proplácí také topiče, jehož úkolem je pouze navézt do 

kotelny uhlí. Firma obstarává také dovoz paliva. Plánovaná roční spotřeba tepla má být  13 376 GJ, 

cena 1 GJ činí 270,- Kč. Očekává se, že cena na získání tepla  se proti dřívějšku navýší o 70 000,- Kč, 

to je na 370 000,- Kč. Náklady na kotelnu 1 136 480,90 Kč byly zahrnuty do poplatku za teplo po 

dobu deseti  let.  

Obecní zastupitelstvo uzavřelo smlouvu s firmou Meduna, která umístila  na budově školy čp. 52 

hlavní přijímač pro bezdrátový Internet, který využívá nejen škola, ale také asi deset dalších  uživatelů 

obce.
15

 

Mateřská škola 

Ve školním roce 2006-07 navštěvuje mateřskou školu 19 až 20 dětí ze Žehuně, Choťovic, Dobšic a 

Hradčan. Rodiče platí  měsíčně 250,- Kč. Obecní úřad  v Žehuni  přispívá rodičům 50,- Kč, Choťovice 

100,- Kč, Dobšice a Hradčany 150,- Kč. Denní stravné za oběd a dopolední svačinu činí 18,- Kč, za 

celodenní stravování 22,- Kč.  Učitelkou je Marta Jiroudková-Podvalová. Dopoledne od 9:30 do 10:45 

                                                           
14 Dokumentace č. 1138/06-23, 1139/06.24, 1140/06-25 
15 Dokumentace č. 1153/06-38, 1155/06-40, 1156/06-41, 1157/06-42, 1116/06-1 
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hodin posiluje službu vychovatelka školní družiny Petra Nováková-Holá, která od 14:30 do 15:15 hodin 

přechází do mateřské školy  spolu s dětmi z družiny. Mateřská škola spadá  od roku 1994 pod správu 

základní školy.  

Mateřská škola se již řadu let zaměřuje na ekologickou výchovu. Učitelky vedou  děti k tomu, aby 

se spolupodílely  na  vytváření svého životního prostředí, aktivně udržují staré zvyky a tradice. 

Od 1. ledna rodiče, kteří pečují o dítě do   šesti let, mohou  dávat své děti do mateřské školy, i 

když matka není zaměstnaná, každý den až na čtyři hodiny, aniž by ztratili nárok na rodičovský 

příspěvek.
16

  

 Školní jídelna 

Ve školním roce 2006-07 vařila školní jídelna 106 obědů, z toho pro  děti 62, pro zaměstnance 

školy 12, pro občany 32 (18 pro Žehuň, 10 pro Choťovice, 4 pro Dobšice). Kuchařce paní Heleně 

Šípková vypomáhala vedoucí kuchyně paní Monika Paulová a  při složitějším obědě paní Božena 

Vondráčková.
17

   

 

Počasí 
Zima v tomto roce přinesla neobvykle velké množství sněhu, pod jehož tíhou se řítily střechy 

sportovních hal, zemědělských objektů i supermarketů. Mnohá města ve vyšších polohách byla 

zaplavena po stranách ulic až třímetrovými hromadami  sněhu.  Také v Žehuni leželo celý leden kolem 

10 až 15 cm sněhu. Podobně tomu bylo i v únoru.  Na rybníce se bruslilo od počátku ledna do poloviny 

února. Led byl až 50 cm silný. Mrazy v lednu klesaly  až  na -21°C, ale na mnoha místech přesahovaly 

-30°C. Silně mrzlo i v únoru.  25. února se objevilo v Žehuni první hejno špačků. V druhé  dekádě 

března leželo několik dní ještě 15 cm sněhu. Jeho poslední zledovatělé ostrůvky zmizely teprve  

31. března.  

 Meteorologové uváděli, že letošní zima byla svou délkou abnormální.   Oteplení koncem března 

přineslo s sebou v celé zemi povodně. 

 Nejinak tomu bylo i na Cidlině. 27. března byl vyhlášen třetí stupeň povodňové aktivity; voda 

v rybníce dosáhla 550 cm. Podle slov pana porybného Kavky to byl nejvyšší stav za jeho 

pětatřicetiletého působní v Žehuni. V létě je normál 460 cm, v zimě 430 cm, před povodní byl snížen 

na 380 cm.  

Celé noci se  rybník  hlídal. V té  době byla na velké části  rybníka ještě čtyřiceticentimetrová  

vrstva ledu.  Nejhorší byla noc na pátek 31. března, kdy se na hráz valila třicetihektarová plocha ledu. 

Průtok, dosahující normálně dva až tři kubíky za sekundu, vzrostl na 120 kubíků. Musely se zvednout 

ochranné mříže na bezpečnostním přelivu, aby kry mohly odplout do řeky. Jinak mohla voda přetéct a 

zasáhnout obec. Při tomto zásahu bylo mnoho ryb z rybníka odplaveno. 5. dubna večer jsme viděli 

v televizi Nova shot o úniku ryb z rybníka, který zde natáčel s panem porybným Václavem Kavkou 

reportér televize Nova Martin Novotný.  

  30. března ráno ve čtyři hodiny zazněla v obci požární znělka a hlášení starosty obce o 

nebezpečí, když se na česlicích začaly zachycovat naplavené větve  a následně i velká ledová kra, 

bránící v průtoku vody u jezu a klapky. Po opakovaném hlášení v pět hodin se k rybníku dostavili 

nejen členové povodňové komise, ale i mnoho mužů z obce.  Přijeli i hasiči z Kolína a začali 

odstraňovali přivařené česlice a spolu s dobrovolníky se snažili pomocí bidel s háky uvolňovat 

zatarasený průtok vody. Protože hrozilo přelití jižní hráze u Haled, pytloval se písek a  obkládala se 

jím na nejnižším místě hráz. Do přelití  chybělo jen pět centimetrů. Při pytlování pomáhaly i paní 

Anna Malečková a paní Monika Fišerová. Ve školní kuchyni se pro dobrovolníky a hasiče vařil čaj a 

polévka a  ohřívaly se párky. 1. dubna starosta obce i Rybářství Chlumec nad   Cidlinou  všem 

poděkovali místním rozhlasem.
18 

                                                           
16 Dokumentace č. 1154/06-39 
17 Dokumentace č. 1157/06-42 
18 Dokumentace č. 1117/06-2, 1118/06-3 
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Povodně zasáhly deset krajů, vyžádaly si osm lidských obětí. V sedmi krajích byl 2. dubna 

vyhlášen stav nouze, který byl prodloužen až do 19. dubna. 

První vlaštovky přilétly do Žehuně 4. dubna. Deštivé a studené počasí se protáhlo z konce května  

až do první dekády  června. Poté následovalo velmi teplé období s teplotami až do 35°C.  Začátkem 

srpna poklesly  teploty až o 20 stupňů. Vytrvalé  deště způsobily na mnoha místech záplavy, někde    

už potřetí. V září vystupovaly denní teploty až na 25°C, teplo bylo i v říjnu.   26. října jsme v Žehuni 

naměřili 22°C a 27. října byl  v Praze v Klementinu překročen teplotní rekord za posledních 165 let.  

Poměrně teplo bylo až do 13. listopadu. Ještě 15. prosince ukazoval teploměr  11°C. Meteorologové 

označovali letošní podzim jako nejteplejší za posledních 45 roků. Průměrná teplota byla oproti 

normálu o tři stupně vyšší. V prosinci nacházeli houbaři nezřídka běžné jedlé houby. Teplý podzim 

zaznamenala celá Evropa. Mráz  -10°C byl až  27. prosince.  
 

Přehled srážek 

leden        26,5 mm            květen        59,2 mm            září                 5,6 mm     

únor          37,5 mm           červen        83,1 mm             říjen              39,9 mm  

březen       81,9 mm      červenec    42,6 mm    listopad         27,6 mm 

duben        54,1 mm      srpen        134,3 mm            prosinec         28,4 mm 

Celkem za rok spadlo 624,3 mm srážek. 
 

 

Zemědělství  
Období dešťů, které následovalo  po nekonečně dlouhé  zimě, oddálilo jarní zemědělské práce o 

měsíc, a to způsobilo zemědělcům statisícové ztráty.  

Zatímco poslední dva roky byla sklizeň obilí nadprůměrná, očekávaly  se letos výnosy 

v některých krajích průměrné, ale celkově byly vlivem dešťů o 10 procent nižší.    Na Nymbursku se 

začal první ozimní ječmen sklízet kolem 8. července. V Žehuni začaly žně kolem 20. července a 

poslední  pšenice se sklidila 17. srpna a den předtím mák  

V  Opolanech byla úroda podle sdělení paní Milady Kavkové, která v opolanském družstvu 

pracuje jako účetní, velmi dobrá. Ing. Ladislav Mojžíš ze Sdružení soukromě hospodařících rolníků 

označil letošní úrodu obilí v Žehuni jako průměrnou.  

  
 

Žehuňský rybník 
Letošní zprávu o rybníce uvádím úmyslně v téměř doslovném znění, jak mi ji pan porybný 

Václav Kavka předal i s výrazy, které rybáři používají.   

Převážná většina obsádky byla nasazena po výlovu v roce 2005 a dosazena z jara 2006. 90% 

tvořil kapr od váhy 0,5 - 1 kg, z ostatních vedlejších ryb byl nasazen amur, tolstolobik, štika, sumec.  

 Při jarním tání přišla velká voda (až 150m3/vt - povodeň), nestačily se čistit česlice na klapce, 

led a náplav z Cidliny se hnal na česlice. Byl vyhlášen III. stupeň povodňové aktivity, kdy se držela 

služba  od 27.3. do  3.4.,  a neustále se čistily česlice. Potom muselo dojít k odstavení vrchních česlic, 

aby voda měla rychlejší odtok a ledy lépe odcházely. Po odstranění horních česlic (stav byl již 550 cm 

na vodočtu)  na boční hrázi chybělo do přelití 5 cm. Celá obec byla ve střehu, na boční hráz se 

navážely pytle plněné pískem. Pytle poskytla CO Kutná Hora, techniku Ing. Ladislav Mojžíš.    

V tomto období - bez česlic - uteklo s vodou 80-100 q ryb, hlavně štika a kapr. Po povodni měli 

rybáři ČRS na Cidlině opravdu „žně“.  

Rok byl suchý, tudíž nebyl téměř žádný průtok vody, a to vydrželo až do výlovu.(To je mínění 

pana porybného. Přehled srážek ukazuje v červnu a srpnu 217,4 mm).  Již od konce měsíce května se 

prováděly odlovy na plné vodě, hlavně na export do Polska a Německa (hladký kapr o váze do 2 kg) a 

pro zpracovnu  ryb v Chlumci nad Cidlinou. Krmilo se pětkrát týdně obilovinami.  

Výlov rybníka byl plánován na 17.-19. října. Rybník se začal vypouštět  5. října; nejdříve 

klapkou a od stavu 400 cm na spodní výpustě. Řeku Cidlinu, jelikož bylo sucho, stačil brát obtokový 

náhon, což pro nás rybáře je při výlovu to nejlepší. Táhlo se jen jednou výpustí. 17. října ráno byl 

rybník „přistrojen“ k výlovu, postavilo se „nádobí“ a v 11 hodin se začalo se zátahem, který trval do 
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20 hodin, než byla prázdná podložní síť. Druhý den se lovilo od rána do 17 hodin. Třetí den se 

skončilo ve 14 hodin a s úklidem nádobí a pozorováním vody byl zase večer.  

Ryby se vozily do sádek Žehuň, Chlumec nad Cidlinou a do rybníka Vítkovský (vedle sádek 

v Chlumci nad Cidlinou) a prodávaly se soukromníkům do jejich rybníčků a Českému rybářskému 

svazu. Ostatní ryby byly určeny na zásobení obchodů a na vánoční trh.  

Z hlediska rybářského to byl dobrý rok, byl splněn předpokládaný plánovaný výlovek. Váha 

kaprů se pohybovala od dvou do osmi kilogramů. 

Přestože porybný pan Kavka opět dodržel zákaz a nesdělil   množství vylovených ryb, některý 

z rybářů zřejmě zákaz nerespektoval, takže se proslýchalo,  že výnos byl téměř 150 tun.   

Poslední dobou ničí ryby kormoráni  z Finska a Norska. Často jen zobákem ryby poraní a ryby 

pak „zaplísní“  a hynou. Zatím jsou kormoráni chráněni, ale usiluje se o to,  aby i u nás byl povolen 

jejich odstřel.  

Prodej ryb na sádkách v Žehuni probíhal od 18. do 23. prosince. Prodával se hlavně kapr I. třídy 

a výběr,   v menším množství štika, sumec, tolstolobik, amur, karas a bílá ryba. Ryby se odvážely do 

Prahy, Hradce Králové, na Kolínsko. Jen část na Poděbradsko, kde konkurovaly  ryby  hraběte 

Teobalda Černína z Dymokur. Cena kapra v drobném prodeji na sádkách. I. tř. byla 60,- Kč, výběr  

66,- Kč.  

 V polovině dubna jsem se od pana Kavky dozvěděla, že se Žehuňský rybník  za sto miliónů 

prodává. Na konci roku však byl prodej zrušen.
19

  
 

 

Hasiči  
Organizace  dobrovolných hasičů sdružovala ještě před několika lety 29 členů. Velitelem 

jednotky byl Karel Vokoun, hasič z povolání. Po jeho odchodu se členové nescházeli. Na písemný 

dotaz  starosty obce, zda budou  nadále pracovat, se  přihlásilo pouze sedm oslovených: Petr Baloun, 

Jan Jehlička ml., Josef Konvalina, Miloš Votava, hasič z povolání, Jan Štěrba, David Dej, Petr 

Maleček. Později se ještě  přihlásil  Zdeněk Konvalina. Jednotka by však měla mít nejméně 20 členů. 

Dnes je vedena  a pracuje  Jednotka požární ochrany III (JPO III), které chybí velitel. 

Za pomoc při zásahu v době povodně obdrželi místní  hasiči  od Ministerstva vnitra České 

republiky diplom s poděkováním. Toto ocenění si zasloužili  nejen oni, ale všichni občané, kteří při 

povodni obětavě pomáhali. 

27. července vyjíždělo hasičské auto dopoledne k požáru na farmu v areálu družstva, kde od 

porouchané elektroinstalace hořela okolní  sláma. Požár byl naštěstí snadno zlikvidován a nikdo 

nezraněn.  

Jednotka požární ochrany III obdržela od Středočeského kraje dotaci 34 920,- Kč na zakoupení 

nové vysílačky.  
 
 

Myslivecké sdružení 
 hospodaří  v honitbách obcí Sány, Dobšice, Hradčany, Kolaje, Žehuň a Choťovice na výměře 

3 127 ha. 

 Městský úřad v Poděbradech, odbor životního prostředí,  povolil rozhodnutím ze dne 7.12.2004  

zřídit v nejvhodnější části revíru bažantnici o výměře 915 ha.  Nachází se na katastrálním území obcí 

Žehuň, Hradčany, Sány a Dobšice.  

Jednou z mnoha podmínek uznání bažantnice je povinnost vypouštět do přírody každoročně 

1 500 bažantích kuřat. Od roku 1980 se o chov bažantů stará myslivecký hospodář Zdeněk Ševčík. 

Chov bažantů je  obtížný, ale i finančně náročný. Na tuto činnost získávají myslivci peníze 

poplatkovým lovem srnčí zvěře. Tuzemští i zahraniční hosté, kteří se do revíru každoročně vracejí, 

odloví každý rok 12 srnců.  

Myslivecké sdružení Cidlina má 33 členů. Náročnou práci řídí výbor v čele s předsedou Ing. 

Jaroslavem Tomáškem a hospodářem Zdeňkem Ševčíkem. Členy výboru jsou  Václav Fejfar, Josef 

                                                           
19 Dokumentace č. 1158/06-43 
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Netík, Ladislav Krejča, Jiří Plaček, Petr Štěrba ml., Pavel Heřmanský, Jaroslav Šamša, Stanislav Kára 

a Michal Ševčík.  

Dálnice D 11, která probíhá honitbou Žehuně, Choťovic a Sán, nejenže podstatně změnila ráz 

krajiny, ale zhoršila i podmínky pro zvěř.  Snaha myslivců zachovat v této lokalitě původní stav zvěře 

jim působí mnoho starostí i práce. 

 Kromě své zájmové  činnosti, kterou je především celoroční péče o zvěř a pořádání honů,  

organizují  myslivci plesy, různá společenská posezení  a na závěr roku poslední leč.
20

 
 
 

Český rybářský svaz 
Předsedou Českého rybářského svazu je dlouhá léta Oldřich Branda, jednatelem Zdeněk Kunc, 

hospodářem Jan Psota z Opolan, pomocníkem hospodáře Václav Psota, účetním a pokladníkem Josef 

Vaníček z Dobšic, strážnými Luboš Nechvíl z Velkého Oseka a Aleš Piroutek z Opolánek, členy 

výboru Vladimír Šamša ze Sán, Václav Novotný ze Sán, Václav Zezulka a Josef Kulhánek 

z Opolánek, členy revizní komise Václav Popek z Dobšice, Vlastimil Novotný z Opolánek a Jaroslav 

Melichar z Oškobrhu.  

 
 

Včelařství 
V letošním roce zbyli v Žehuni  čtyři včelaři. Oldřich Branda měl osmnáctery včely,  Petr Štěrba 

patery, Alois Štika troje, Vladimír Rous dvoje. V září vydala Krajská veterinární správa pro 

Středočeský kraj opět nařízení o mimořádných opatřeních v prevenci a tlumení varroázy včel. 
 

 

Podniky a provozovny 
Od 23. května byl uzavřen hostinec u Kvasničků, jehož nájemcem byla necelých osm měsíců 

paní Miloslava Bezměnová. Po větších úpravách interiéru  v krátkém časovém úseku zahájil opět 

provoz hostinec u Volejníků s novým nájemcem panem Radkem Pivným z Městce Králové. 

 Od května se opět po delší odmlce začalo v pekárně Agrodružstvo péct zakázkové pečivo, 

specializované na racionální výživu. Nájemcem pekárny je pan Petr Pištec z Velkého Oseka  

V podniku Zempra je zaměstnáno stále kolem třiceti lidí. Až na Lukáše Pivného není nikdo ze 

Žehuně. Také firma Stavby silnic a dálnic nezaměstnává žádného pracovníka ze Žehuně.
21

  

 
 

Vodovod a kanalizace 
V tomto roce začal obecní úřad intenzivně pracovat na projektech pro stavební povolení  

k výstavbě kanalizace a čističky odpadních vod (ČOV). Padlo konečné rozhodnutí, že místo původně 

plánované kanalizace vakuové se vybuduje kanalizace tlaková.  

V září končilo spoření  u stavební spořitelny Raiffeisen, které uzavírali v roce 2001 občané, 

budující  vodovodní přípojky. Protože však obec našla na úhradu jiné zdroje, peníze nebyly vyčerpány. 

Z uspořené částky 20 000,- Kč občané vrátili 5 000,- Kč obci a na kanalizaci se převedlo 15 000,- Kč. 

Zbytek kolem osmi set korun byl občanům vrácen. Ti, kteří vodovod nebudovali a nespořili, musí  na 

kanalizaci 15 000,- Kč zaplatit. 

 Projekt stavby a stavební dozor zadal obecní úřad firmě Vodohospodářsko-inženýrské služby 

spol. s.r.o. Hradec Králové  a dílo provede firma VCES a.s. Vodohospodářské stavby, Vážní 456, 

Hradec Králové. Náklady mají činit asi 25 000 000,- Kč, dotace ze Státního fondu životního prostředí 

(SFŽP)  16 000 000,- Kč, od Středočeského kraje 5 000 000,- Kč, příspěvek obce Choťovice 

1 000 000,- Kč a zbytek uhradí obec.   

 
 

                                                           
20 Dokumentace č. 1125/06-11, 1127/06-12 
21 Dokumentace č. 1159/06-43 
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Elektrizace  
V září vydal Stavební úřad v Městci Králové stavební povolení k rozšíření veřejného osvětlení 

obce.  V říjnu byla instalována 4 světla podél  cesty ke hřbitovu a jedno u silnice ke Kolínu.  
  

 

Péče o zeleň, životní prostředí, hospodaření s odpadky 
V únoru pronikly zprávy o zaplavování naší země německým odpadem. To dočasně vrátilo na 

hranice  celníky. Nejbližší okolí Žehuně nebylo naštěstí tímto vandalstvím postiženo.  

V květnu na popud připomínky z veřejného zasedání zakoupil obecní úřad sedm laviček. Takže 

od léta jsou tři lavičky na návsi, jedna nová a jedna stará na cestě ke hřbitovu, dvě ve Vobickách a 

jedna u zdravotního střediska pod kaštanem.
22

   

Poslední říjnové dny se rekultivovalo prostranství prvního hliňáku, kam se v předešlých letech 

ukládal rostlinný odpad.  

V roce 2004 prováděl Bc. Slavomír Lenčeš, narozený 17.9.1981, bydlící v Žehni  čp. 212, 

v rámci své bakalářské práce na Fakultě lesnické a dřevařské Mendělovy univerzity zemědělství  a 

lesnictví v Brně průzkum fauny a flóry v Ptačí oblasti Žehuňský rybník- Žehuňská obora. Tato ptačí 

oblast se  stala součástí projektu NATURA 2000. Leží v ní čtyři zvláště chráněná území: Přírodní 

památka Báň o rozloze 10,58 ha, Přírodní rezervace Bludy (4,8 ha), Národní přírodní rezervace 

Žehuňský rybník (511,46 ha, z toho samotná vodní plocha 258 ha) a Národní přírodní rezervace 

Žehuňská obora (928 ha).  

 V dokumentech  kroniky je přiložena na CD celá diplomová práce bez fotodokumentace, kterou 

autor nazval Ornitofauna Žehuňského rybníka. Pisatel diplomové práce uvádí, že  tato ptačí oblast má 

rozlohu 1 996,5 ha a že byla vyhlášena 29. září 2004, podle Internetu měla vzniknout v roce 1999.
23

 

První Státní přírodní rezervace Žehuňský rybník byla vyhlášena již 28.2.1948 a ve stejnou dobu 

vznikla také Státní přírodní rezervace Žehuňská obora.  

28. listopadu se mnozí lidé, kteří procházeli po hlavní silnici,  zastavovali před knihovnou, kde 

probíhalo podle jejich názoru nešetrné prořezávání vzrostlé lípy. Pracovníci, kteří práce prováděli, 

argumentovali, že se strom nepoškodí, ale za pár let opět obroste.
24

  
 
 

Zdravotnictví 
Někteří občané doufali, že nástupem ministra Davida Ratha se poměry ve zdravotnictví zlepší. 

Nestalo se. Pokračovaly stávky lékařů, zavřením lékáren protestovali lékárníci, platby za léky se 

nadále zdražovaly, řešily se problémy s dluhy Všeobecné zdravotní pojišťovny. Sami lékaři se 

v hodnocení kroků nového ministra zdravotnictví lišili.  

Pacienty v Žehuni zajímal  především osud našeho zdravotního střediska a spádové městecké 

nemocnice, která podle sdělení jejího ředitele Luboše Zimoly, byla zařazena do Rathova seznamu. Ten 

zahrnuje nemocnice, jež se mají stát základní zdravotní sítí neziskových zařízení. Městecká nemocnice 

hospodaří se ziskem a zatím je jejím zřizovatelem město. Od předloňského září byla správcem zařízení 

společnost Meditera, se kterou však nebyla radnice spokojena, a proto ke konci loňského roku s ní 

spolupráci ukončila. Vedení nemocnice prohlašuje, že zatím mohou být pacienti klidní, že omezení 

zdravotní péče nehrozí. Městecká nemocnice se podle hodnocení pacientů umístila ve Středočeském 

kraji na druhém místě za nemocnicí v Čáslavi a zároveň byla označena jako třetí nejlepší zdravotnické 

zařízení v České republice. První místo získala nemocnice Milosrdných sester sv. Karla Boromejského 

v Praze, druhé nemocnice v Čáslavi. O vzorné péči městecké nemocnice se přesvědčilo nemálo 

žehuňských občanů.   
 

 

 

                                                           
22 Dokumentace č. 1168/06-51 
23 Dokumentace CD č. 4 
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Doprava, dálnice,   komunikace 
 4. srpna se otevřením  nadjezdu na dálnici u Sán zpřístupnila  část silnice 328  ze Žehuně 

směrem na Vinici, takže doprava do Kolína se stala schůdnější. Šest kilometrů dálnice mezi Libicí nad 

Cidlinou a Dobšicemi bylo zprovozněno  v listopadu. Tím došlo k propojení dálnice, která končila u 

Poděbrad, s novým osmnáctikilometrovým úsekem. Dalších 42 km  dálnice bylo otevřeno  

19. prosince. Trasa končí 6 km před  Hradcem Králové a používat ji mohou pouze osobní automobily. 

Kamiony musí po 26. kilometrech u Chýště sjet na starou silnici, protože je hygienici nepustí na 

provizorní sjezd, aby obec Libišany netrpěla nadměrným hlukem.  Celá trasa měří 84 km, zbytek má 

být zprovozněn do tří až pěti let.  

První kilometry z Prahy dokončili stavbaři už v roce 1978. Provoz z Prahy do Poděbrad na úseku 

42 km začal až v roce 1990. Ve výstavbě právě otevřeného úseku v délce 42 km se pokračovalo až 

v lednu 2004.
25

  

Od 1. července vstoupil v platnost nový zákon číslo 411/2005 Sb. o provozu na pozemních 

komunikacích, který zavádí za přestupky nejen přísnější pokuty, ale i nový bodový systém, při kterém 

za udělení dvanácti bodů hrozí odebrání řidičského průkazu.
26

  

21. až 23. července se asfaltovala silnice ze Žehuně do Choťovic.  

Do konce roku musela  proběhnout výměna dopravních značek na všech silnicích. Na silnicích 

první  třídy odpovídalo  za provedení Ředitelství silnic a dálnic, u druhých a třetích tříd kraj a u 

místních komunikací obec, která také musela náklady uhradit. V Žehuni se začalo s výměnou na konci 

srpna. Jedna značka stála  2 000,- Kč.  

Na podzim se asfaltovala polní cesta vlevo od hřbitova.  

Na dopravní obslužnost uhradí obec také v tomto roce 170.- Kč na obyvatele.  

 
 

Výstavba a renovace domů  
Koncem zimy začal s bouráním domu čp. 23 pan Josef Konvalina a v květnu už byl hrubá stavba 

zastřešena. V létě se prováděly omítky na mlýnské vile čp. 7.  

15. srpna začal pan Pavel Rychlík otloukat omítku na kulturním domě čp. 11 a celá budova se  

omítala. Práci zadal obecní úřad firmě Poděbradské stavební Zdeňka Jandy, která  prováděla na domě  

předešlé opravy. Rozpočet činil 378 765,- Kč, dotace od KNV 125 000,- Kč. Práce  skončily  

v listopadu.
27

 

Po celý rok prováděl nový majitel pan Tibor Babiak z Prahy rozsáhlé renovační práce na domě 

č.p. 112  v Mariánské ulici.  

 Také na dalších domech se postupně objevují nové střechy a majitelé opravují a modernizují 

jejich vzhled.  

 
 

Životní úroveň 
V naší zemi se vyplácí kolem tří milionů důchodů, z toho 1,9 milionu starobních. Českým 

důchodcům však není co závidět. Zatímco náš důchodce dostane v průměru 8 128,- Kč měsíčně, 

v Německu to je třikrát až čtyřikrát tolik. Podle Eurostatu dává Česká republika na důchody necelých  

9 procent HDP, v západní Evropě je to 12,6 procenta. Přesto se naše země počítá ve světovém měřítku 

mezi země bohaté. Pravdou je, že nikdo v Žehuni nežije na hranici bídy.  

Nezaměstnanost v obci činila 8,2 %, na okrese Nymburk bylo v březnu 8,5 % nezaměstnaných, 

v prosinci v České republice 7,7 %, v Praze 2,7 %, ve Středočeském kraji 5,3 %, v Ústeckém kraji  

13,8 %. V druhém čtvrtletí dosáhla v České republice průměrná mzda 20 026,- Kč, v Praze  

25 026,- Kč. Průměrnou mzdu podle odhadu nedosahují ani dvě třetiny zaměstnanců v zemi, naproti 

tomu nejvyšší mzdy dosahují zhruba 4,5 násobku mzdy z odvětví s nejnižší mzdou. 

                                                           
25 Dokumentace č. 1162/06-46 
26 Dokumentace č. 1134/06-19, 1139/06-24, 1138/06-23 
27 Dokumentace č. 1160/06-44 
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Za plyn zaplatili odběratelé v průměru o 4,8 procenta více, elektřina zdražila ve Středočeském 

kraji o 4,2 procenta, vodné a stočné o 5 procent.   

  

Černá kronika   
V dubnu řádil naftový upír v bývalém areálu zemědělského družstva, kde z nákladního 

mercedesu a traktoru odčerpal naftu za 16 800,- Kč. O měsíc později zmizela za 6 000,- Kč nafta 

z linkového autobusu na Hradčanech.  

            20. července vyšetřovali policisté 29 krádeží bronzových a měděných svítilen, váz a křížků na 

hřbitově v Žehuni.  Proslýchalo se, že podobně byly vykradeny také hřbitovy na Hradčanech, 

Dlouhopolsku a Chotěšicích.  

 V červenci kradl už dříve trestaný mladík v klubovně v Žehuni, posléze u kamaráda a ještě 

v restauraci v Dobšicích. Ukradené věci měly hodnotu 4 280,- Kč.  

25. listopadu asi v 22:00 hodin byl stržen na hrázi stožár rozhlasu. Pana Kavku na to upozornil 

štěkot jeho  psů a podroušené hlasy: „Už se vysílat nebude!“ Ještě štěstí, že po hrázi v tu dobu 

neprojíždělo žádné auto a nedošlo k neštěstí. Přivolaní policisté pachatele nevypátrali.  

Podle údajů v Evropské unii každoročně zahyne více lidí sebevraždou než při dopravních 

nehodách. V České republice spáchalo v roce 2005 sebevraždu 1 583 lidí, na silnicích jich zahynulo  

1 215. Po zavedení nového přísného dopravního zákona od července se počet nehod snížil.  

Za posledních dvacet pět let, co se lidstvo dozvědělo o nemoci AIDS,  zemřelo na tuto nemoc 25 

miliónů lidí, a nemocných ve světě stále přibývá. 

 

A život běží… 
V dubnu se věřící dozvěděli, že bohoslužby se budou konat v kostele v Žehuni ne jen jednou 

měsíčně, ale dvakrát, kdy má dosavadního kněze střídat duchovní z Poděbrad. Stalo se to pouze jednou 

a věřící se dohadovali proč. Prý si to pan farář nepřeje, říkalo se.  V červenci odevzdal klíče od kostela 

varhaník Ing. Josef Novák z Prahy, protože instalace v kostele nebyla hotova a  pan Josef Švácha 

přestal pro nemoc šlapat měchy. Pan farář prý říkal, že peníze z prodeje fary jsou, ale on že není „na 

hřebíčku“, aby to hned zařídil. Jeden z jáhnů měl dodat, že ke mši varhany nepotřebují. Tak se to 

alespoň říkalo mezi hrstkou věřících a nevole a rozladění na sebe nenechaly čekat. Pan Novák se 

obával, že pokud se na varhany nebude delší dobu hrát,  budou znehodnoceny.  

Kostel by sám potřeboval neodkladné opravy. Před časem nejnutnější opravu střechy zařídila a 

snad i uhradila sama paní Anna Ševčíková.  

Kolečkové brusle se staly v poslední době hitem na celém světě. Také v Žehuni na silnici se na 

nich prohánějí bez ohledu na nebezpečí zvyšující se dopravou mladí lidé i děti..  

Státní svátek, 78. výročí vzniku Československé republiky 28. říjen,  který připadl letos na 

sobotu, byl doprovázen krásným slunečným dnem s teplotou  až 20°C i zvýšeným pracovním úsilím. 

Pracovalo se intenzivně na dokončení omítek  obecního  domu  čp. 11, u Konvalinů  u  domu čp. 23  

pokládali kanalizační vedení, ale i na mnoha dalších místech pracovali lidé na úpravách svých domů a 

zahrádek. Český  prapor, symbol našeho státu, vlál tradičně na  obecním  úřadě,  letos ozdobil dvěma 

malými praporky  okno někdejší fary  její nový majitel, akademický sochař pan Jan Pospíšil. Jinde se 

prapor neobjevil. Mnoho lidí přicházelo i přijíždělo v ten den na hřbitov poklonit se památce 

zesnulých.  

Ve dnech 15. až 22. listopadu se konala opět sbírka šatstva, lůžkovin, záclon a  nádobí pro 

Diakonii Broumov.  

Poslední den roku se na návsi u tradičního ohňostroje sešli převážně mladí lidé. Starší generace 

dala přednost teplu domova a televizi.  
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Pohyb obyvatelstva  
  
Sňatky  

Datum                Jméno  Bydliště          Místo uzavření sňatku  
25. února  Michaela Vondráčková Žehuň 242 Nový Bydžov  

  3. června  Gabriela Čečrle Žehuň 166 Kutná Hora 

29. dubna  Pavel Kukla Žehuň   58 Kolín   

Zatímco v české republice připadá na 100 sňatků 67 rozvodů, tedy zhruba dvě třetiny, v Žehuni 

bylo od roku 2000 uzavřeno 16 manželství, z nich se rozpadlo manželství jedno a celkem byly   za 

posledních sedm let  tři rozvody.  
 

Narození  

V Žehuni se v tomto roce narodilo šest dětí. 

Datum       Jméno                                     Bydliště                 Místo narození         

21. ledna  Pavlína Vondrušková Žehuň   45 Kolín 

23. ledna             Simona Michlová   Žehuň   22 Nymburk 

 2. května  Lucie Ollé Žehuň  236 Jičín 

29. května  Vojtěch Lavel Žehuň    64 Hradec Králové  

21. července  Lukáš Jiroudek Žehuň  210 Nymburk 

24. října  Michaela Košnerová  Žehuň    48 Nymburk 
 

Vítání občánků 16 září se účastnili  

Matěj Kunc, syn Gabriely a Václava Kuncových ,  čp. 138,    nar. 30.  9. 2005, 

Pavlína Vondrušková, dcera Miroslavy a Pavla Vondruškových, čp.   45, nar. 21.  1. 2006, 

Simona Michlová, dcera Šárky Zelené a Patrika Michla, čp.   22, nar. 23. 1. 2006, 

Lukáš Jiroudek,  syn Lady a Martina Jiroudkových, čp. 210, nar. 21.  7. 2006.  
 

Významná výročí našich občanů 

Ludmila Vávrová čp. 247 nar. 26.  1. 1941   65 let 

Nina Pilerová  čp.  90 nar. 12.  3. 1921   85 let 

Anežka Čůrová čp. 226 nar. 30.  3. 1913   93 let 

Jiří Sedlecký čp. 208 nar. 10.  4. 1936   70 let 

František Jaroš čp. 114 nar. 19.  4. 1946   60 let 

Jaroslava Neumannová čp. 135 nar. 23.  4. 1941   65 let 

Jiří Vondráček čp. 106 nar. 26.  4. 1946   60 let 

Helena Konvalinová čp. 151 nar.  7.  5.  1946   60 let 

Otta Steklý čp. 217 nar. 14.  5. 1931   75 let 

Jiřina Volejníková čp. 215 nar. 31.  5. 1931   75 let 

František Jiroudek čp.   60  nar.  1.  6.  1931   75 let 

Jana Jiroudková čp. 105 nar. 25.  6. 1946   60 let 

Jiřina Žídková čp. 164 nar. 11.  7. 1941   65 let 

Václav Matoušek čp. 197 nar. 27.  7. 1931   75 let 

František Tichý čp. 111 nar. 29.  8. 1931   75 let 

Vladimír Eliáš čp. 224 nar. 31.  8. 1931   75 let 

Marie Kuncová čp. 132 nar. 15.  9. 1941   65 let 

Růžena Sekerová čp.   58 nar. 17.  9. 1926   80 let 

Drahoslav Kurka čp. 128 nar. 25.  9. 1921   85 let 

Jaroslav Vávra čp.   84 nar. 24. 10.1914   92 let 

Libuše Vondrušková čp.   24 nar.   1. 11. 1946   60 let 

Marie Dolejšová čp.   38 nar. 10. 11. 1946   60 let 

Slávka Jedličková čp.   31 nar. 11. 11. 1936   70 let 

Karel Vokoun čp.   90 nar. 21. 11. 1946   60 let 

Marie Endtová čp. 118 nar.   2. 12. 1921    85 let 
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Václav Tichý čp. 183 nar. 27. 12. 1936   70 let 
 

Výročí zlaté svatby v tomto roce oslavili 

17. března manželé Hana a Vladimír Eliášovi, čp. 224,  

28. dubna  manželé Emilie a Václav Matouškovi, čp. 197       let společného života 
 

Úmrtí  

Jméno a příjmení        Bydliště Datum narození    Úmrtí 

Helena Konvalinová Žehuň   23 30. 12. 1924             20. 1. 2006 

Václav Řehák Žehuň   43 29. 10. 1919             14. 3. 2006    

Alena Kuklová   Žehuň  172   5.   5. 1933              4.  6. 2006  

Marie Endtová  Žehuň  118     2. 12. 1921              24  7. 2006 

Růžena Sekerová  Žehuň   58    17.  9. 1926              24. 8. 2006 
28

 .          
 

Odhlášky z trvalého pobytu 
Datum         Jméno                          Bydliště původní     Bydliště nové 

 9.  února Zdeněk Jehlička Žehuň   31  Zásmuky - Nesměň, Buda   70 

12. června Radka Patočková Žehuň 190  Dobšice  124 

19. června Pavla Petelíková  Žehuň   64  Kosice  85, okr. Hradec Králové 

19. června  Vojtěch Lavel Žehuň   64  Kosice  85, okr. Hradec Králové 

27. září  Václav Knytl Žehuň 199          Ovčáry,  Na Františku 249 

27. září  Edita Knytlová  Žehuň 199  Ovčáry,  Na Františku 249 

27. září Kateřina Knytlová Žehuň 199  Ovčáry,  Na Františku 249 

 
Přihlášky k trvalému pobytu  

Datum Jméno                          Předchozí bydliště                       Nové bydliště  

25. ledna Zdeněk Košner Sány,  Dlouhá 154                                  Žehuň  48 

25. ledna  Marcela Košnerová Sány,  Dlouhá 154                                  Žehuň  48 

25. ledna Karolína Košnerová Sány,  Dlouhá  154                                 Žehuň  48 

16. února Filip Husák Kolín II, Kmochova 951                         Žehuň 259 

10. května Martin Matoušek Žehuň 197                                               Žehuň   22 

10. května  Anna Třešňáková Liberec V- Kristiánov, Kubánská 381/9 Žehuň   22  

15. května  Jiří Svoboda Kolín V, Okružní 1002                            Žehuň 258 

15. května  Eva Svobodová Kolín V, Okružní 1002                            Žehuň 258 

10. července Pavel Knytl Kolín II, Březinova 878                           Žehuň 199 

10. července Edita Knytlová Kolín II, Březinova 878                           Žehuň 199 

10. července Václav Knytl Kolín II, Březinova 878                           Žehuň 199 

10. července Kateřina Knytlová Kolín II, Březinova 878                           Žehuň 199 

 5. října  Marcela de Vecchiová Žehuň 236                                                Žehuň 136 

 5. října Daniel de Vecchi Žehuň 236                                                Žehuň 136 
 

K 31. lednu 2006 měla obec 439 obyvatel, 213 mužů a 223 žen.  

 

Kronikářství 
24. března jsem provedla ve třech šestých třídách na škole Prokopa Velikého v Kolíně besedy na 

téma „Škola v minulosti“ za účasti 73 dětí a čtyř dospělých.  

27. června navštívilo Žehuň v rámci  poznávacího  zájezdu po okrese 40 důchodců z Nymburka. 

Během třiapůlhodinové besedy  a  procházce obcí po stopách minulosti a současnosti  navštívili také 

školu a kostel. V družině věnovali dětem 200,-Kč a stejným obnosem přispěli také do pokladničky 

v kostele.
29

 

                                                           
28 Dokumentace č. 1152/06-37 
29 Dokumentace č. 1168/06-51 
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28. června se mi podařilo spojení  s Českým rozhlasem, abych svými zkušenostmi s vedením 

kroniky přispěla v programu Káva o čtvrté do besedy o kronikách a kronikářích.  

24. srpna se uskutečnila beseda o minulosti obce a prohlídka obecních kronik pro sedm osob,  

iniciovaná Mgr.  Evou Ivanovou, spoluvlastnicí chalupy čp. 97.  

Každoroční beseda nad kronikami s dětmi z mateřské školy se uskutečnila 11. listopadu. Letos 

viděly děti také fotografie z CD.  Besedy se účastnilo 16 dětí a dvě učitelky. 

V předvánočním období  měli občané možnost shlédnout dvě výstavky dokumentačních 

materiálů - vykopávky z tvrze Zámeček a fotodokumentaci z roku 2005 a část z roku 2006. 

 
 

Doplňky o žehuňském kostele 
 K doplnění historie cituji z publikace Karla Kuči Chlumecko a Novobydžovsko-Historie a 

architektonické památky Pocidliní, díl I., vydané v roce 1995 Společností ochránců památek ve 

východních Čechách v Hradci Králové:  str. 25. „…v Pocidliní víme o existenci čtyř románských 

kostelů…Gothard od roku 1131 Žehuň“)- nesrovnalost s citací na str. 22!!!… (na str. 25 je také kresba 

starého kostela sv. Gotharda v Žehuni z farního inventáře). Str. 22.… „roku 1137 je doložen kostel 

v Žehuni v majetku opatovického benediktinského kláštera.“ Str.  284 - II. díl: „Jedinou pozdně 

barokní novostavbou kostela na chlumeckém panství, odlišnou i architektonicky, je kostel sv. 

Gotharda v Žehuni, postavený náhradou za zchátralý románský kostel při starší barokní faře v letech 

1753-62. Tento kostel paří do uměleckého okruhu východočeského (hradeckého) pozdního baroku 

Františka Kermera. Kermerovo autorství v Žehuni  je téměř nepochybné, ač není přímo doloženo, 

neboť architektura kostela velmi dobře zapadá do jeho tvorby…..  Výtvarný účin kostela doplňuje 

hřbitovní zeď z konce 18. století, zahrnující i nárožní hranolovou kostnici, která je doloženým 

Kermerovým dílem z let 1765-66. I zde v souboru kostela s věží (namísto zbořené zvonice), kostnice a 

hřbitovní zdi (a starší fary) osvědčil Kermer svou šťastnou invenci při budování působivého celku 

nenáročnými prostředky.“ 

Žehuňský kostel byl založen za vlády českého knížete Soběslava I., který vládl v letech 1125-40. 

Klášter benediktinského konventu, který byl zakladatelem kostela v Žehuni,   vznikl v letech 1086-87, 

navazoval na starší řeholní objekt, založený šlechticem Mikulcem a podřízený břevnovskému klášteru.  

 
 

Dokumentační materiály 
Na pořízení dokumentačních materiálů bylo za tento rok vydáno 1 467,- Kč. Dokumentační 

materiály jsou vedeny pod čísly 1116/06-1 až 1168/06-51. Výběr fotografií ukládám každý rok také do 

alba. Materiály obsahují: 269 fotografií (z toho v albu 13), 88 výstřižků, 5 úmrtních oznámení, 26 

plakátů a upoutávek, 1 dopis, 5 výkazů, 1 mapku, 2 sady volebních hlasovacích lístků, 2 zprávy, 4 

letáky a 18 jiných materiálů.  

Na CD-R bylo uloženo: Kronika rok 2003, 2005, 2006, Výlov Žehuňského rybníka 2006, 

Poznámky k internetovým stránkám obce Žehuň, První světová válka - výpis z kronik, Návštěva 

biskupa Dominika Duky v kostele v Choťovicích, Den záchranářů 2.9.07, fotografie k internetovým 

stránkám obce Žehuň,  Ornitofauna Žehuňského rybníka a další fotografie ze života obce.   

 

 

Závěr 
Každý rok je něčím jedinečný a my jej vnímáme v několika rovinách. Ta osobní, která se 

každého z nás bezprostředně dotýká, nás oslovuje většinou nejintenzivněji. Tu však ponejvíce nosíme 

ve svém nitru. Oslovují nás však i děje a události, kterých se buď sami účastníme, nebo plynou kolem 

nás, a to buď  v bezprostřední blízkosti v naší obci, v zemi, ve světě. A tu opět záleží na každém z nás, 

co ze svého hlediska  upřednostňujeme. Nikdo nežijeme ve vzduchoprázdnu, ať chceme či nikoliv, 

všechny události nás více či méně oslovují a utvářejí.  Proto nás zajímá, čím žije  naše obec, co se 

odehrávalo v naší zemi, co postihuje  naši planetu.  
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Můžeme říci, že letošní rok byl pro  Žehuň úspěšný. Zvolili jsem si nové zastupitelstvo, ve funkci 

zůstal dosavadní starosta pan Václav Fišer, zdárně se završily několikaleté snahy obecního úřadu  

vybudovat  kanalizaci a čističku  odpadních vod.   

Méně úspěšný byl politický vývoj naší země. Rok 2006 byl ve znamení trojích voleb a tvrdých 

předvolebních kampaní, v nichž se sahalo i k méně čistým prostředkům.  ODS by se mohla radovat, 

zvítězila ve sněmovních, senátních i komunálních volbách, ale výhra byla zkalena patovým výsledkem 

ve sněmovně, který do konce roku nepřinesl stabilní vládu.  

Vnímaví lidé nezůstali  hluší ani k dění ve světě. Oslovovaly je   opět přírodní katastrofy, 

teroristické útoky, bída a hlad v rozvojových zemích. I u nás se našlo mnoho lidí, kteří nelitovali peněz 

na zmírnění následků těchto katastrof.  

 

                             Zapsala:  

                                               Ludmila Tvrdíková, 

                                         kronikářka obce 

                                                                
Poznámka:                            

 Dokumentace uváděná pod čarou je ukládána na volných listech formátu A3. Výběr fotografií za rok 

2006 obsahuje rozsáhlé ALBUM  K PAMĚTNÍ KNIZE OBCE  ŽEHUŇ. 

         

 

 

 

 

                                                                                                                                              


